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Do 14. godine deca prime devet vakcina koje pružaju trajnu zaštitu 

Aktuelni kalendar vakcinacije propisuje da deca do 14. godine moraju da prime devet različitih vakcina. I 

dok neke poput MMR-a imaju trajno dejstvo, kod nekih imunitet vremenom opada. Koliko dugo dete 

treba da bude zdravo pre nego što se vakciniše i može li da se upiše u vrtić ili školu ako nije primilo sve 

predviđene vakcine? 

Na pedijatriji Doma zdravlja Čukarica nema gužve za vakcinisanje dece, jer se zakazuje. Kalendar 

vakcinacije nije se menjao dve decenije, do prošle godine, kada su uvedene dve izmene. 

"Smanjen je broj vakcina protiv pneumokoka, znači sa tri doze u prvoj godini života smanjeno je na dve 

doze, i takođe se menjalo kod školske dece – u sedmom razredu izbačena je oralna polio vakcina koja se 

davala kao redovna revakcina", kaže pedijatar dr Marija Kostić Vučićević. 

Aktuelni kalendar vakcinacije propisuje da deca do 14. godine moraju da prime devet različitih vakcina. 

Osim njih, lekari preporučuju i vakcinu protiv gripa i HPV. 

Vakcine kvalitetnije nego ranije 

Vakcine su manje-više iste, ali se najčešće menjao broj doza koje dete prima. U Srbiju je 1978. godine 

stigla MM vakcina, protiv morbila i zaušaka, a postaje obavezna 1981. i od tada je sva deca primaju – do 

1993. jednu dozu, a od tada dve jer počinje da se koristi MMR vakcina, koja štiti od morbila, rubeola i 

zaušaka. 

Druga doza se u početku davala kada dete napuni 12 godina, ali je ustanovljeno da se virus najbrže širi u 

školama, pa se od 2006. godine revakcinacija obavlja pred polazak u školu. 



 
 

Ranije su vakcine bile lošijeg kvaliteta, pa su neželjeni efekti bili češći: otok na mestu uboda ili bol. I sada 

se to ponekad desi, ali retko. Savremene vakcine su delotvornije nego pre pedesetak godina. 

Imunitet može vremenom da oslabi 

Imunitet protiv nekih bolesti vremenom može da oslabi, što znači da nemaju sve vakcine trajno dejstvo. 

Vakcine protiv velikog kašlja i tetanusa štite oko 10 godina. MMR najčešće ima trajno dejstvo. Vakcina 

protiv hepatitisa štiti nas dvadesetak godina, ostale od 10 do 15, osim vakcine protiv pneumokoka koja 

traje pet godina. 

Često se roditelji o tome raspituju na internetu i mnoge informacije kod njih izazivaju nedoumice. 

"Naravno roditelji su zabrinuti da li su vakcine bezbedne, da li imaju neka neželjena dejstva, ali u suštini 

to su sve bezbedne vakcine i nema neželjenih dejstava osim onih lokalnih kao što su bol na mestu uboda 

ili crvenilo", objašnjava pedijatar Marija Kostić Vučićević. 

Dete najmanje nedelju dana treba da bude zdravo pre vakcinacije 

Da bi se dete vakcinisalo mora da bude zdravo i da ne prima terapiju bar sedam dana pre vakcinacije. 

Lekari, ipak, preporučuju da to bude i 14 dana kako bi se imunitet oporavio. 

Po zakonu, kartone o vakcinaciji, kao i zdravstvene, domovi zdravlja moraju da čuvaju 90 godina. 

Zakon propisuje da dete ne može da se upiše u vrtić ukoliko ne primi MMR vakcinu. U školu je moguć 

upis bez vakcinacije, ali se podaci o detetu šalju inspekciji koja proverava zbog čega roditelji nisu 

vakcinisali dete. 

Procenat vakcinisane dece je 2022. bio veći nego 2021, pokazuje statistika Instituta za javno zdravlje 

"Milan Jovanović Batut". Međutim, prošle godine MMR vakcinu primilo je manje dece nego 2021. Podaci 

pokazuju da se manje dece i revakciniše. 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

 

Begović: "Torlak" postaje ekskluzivni distributer vakcine protiv hepatitisa B 

Institut "Torlak" postaje ekskluzivni distributer vakcine protiv hepatitisa B. To je omogućeno ugovorom 

koji je potpisan između tog instituta i južnokorejske kompanije "LG Chem", izjavila je ministarka nauke, 

tehnološkog razvoja i inovacija Jelena Begović. 

Jelena Begović je navela da će ugovor, koji je potpisan 31. oktobra, u drugoj fazi omogućiti da ova 

južnokorejska kompanija prenese svoje znanje i veštine u kontroli kvaliteta Institutu, tako da će "Torlak" 

moći da vrši kompletnu kontrolu kvaliteta proizvodnje, ali i finalnog proizvoda, odnosno vakcine protiv 

hepatitisa B po najvišim kriterijumima i svetskim standardima. 

"Nakon uspešno realizovana prva dva koraka, očekujem da Institut ‘Torlak’ postane i proizvođač vakcine 

protiv hepatitisa B, a time se otvaraju vrata za proizvodnju i mnogih drugih vakcina i bioloških lekova koji 

se primenjuju u biomedicini, što će izuzetno podići i samu reputaciju instituta ‘Torlak’", rekla je 

Begovićeva Tanjugu. 

Na taj način će, kako je naglasila ministarka, Srbija imati svoju proizvodnju i zapošljavaće svoje najbolje 

ljude u "Torlaku", odnosno imaće svoje kapacitete za proizvodnju i neće zavisiti od drugih. 

Podsetila je da je u septembru ove godine predsednica Vlade Ana Brnabić potpisala Memorandum o 

razumevanju između Srbije i Južne Koreje koji se odnosi na uzajamno podsticanje i zaštitu ulaganja 

između dve zemlje. 

"Srbija biotehnologiju vidi kao jednu od primarnih grana industrije, odnosno primarnih grana privrede, i 

zato je čitav projekat Bio 4 kampusa osmišljen tako da privuče velike kompanije iz oblasti biotehnologije 

i da postane platforma za saradnju sa čitavim svetom", dodala je ministarka. 



 
 

Begovićeva je naglasila da se trenutno ekonomije svih najrazvijenijih zemalja baziraju na znanju, 

odnosno na nauci, inovacijama i na znanju ljudi koji rade u ovim oblastima, a to su takozvane inovativne 

ekonomije. 

"Jedna od tih inovativnih ekonomija je i bioekonomija, i Srbija je zaista odlučila da krene u smeru razvoja 

biotehnologije, odnosno bioekonomije, pa je tako 31. oktobra ove godine potpisan ugovor između našeg 

Instituta ‘Torlak’ i trenutno najveće južnokorejske kompanije u oblasti hemijske industrije, ali i 

kompanije koja se bavi razvojem novih materijala i biofarmaceutika koji se primenjuju u zdravstvenim 

sistemima, ‘LG Chem’ kompanije", zaključila je Begovićeva. 

 

 

Opšta bolnica Šabac dobila novo i kompletno opremljeno sanitetsko vozilo: Lakši transport pacijenata, 

SLEDEĆE GODINE I ANGIO SALA 

Opšta bolnica Šabac dobila je novo i kompletno opremljeno sanitetsko vozilo čime će biti olakšan 

transport pacijenata iz celog Mačvanskog okruga. S obzirom na to da će se sanitet koristiti za prevoz 

pacijenata u teškim stanjima do drugih bolnica ili do kliničkih centara, veoma je važno da samo vozilo 

bude pouzdano i da bude dobro opremljeno da bi se vitalne funkcije pacijenta držale pod kontrolom. 

Ovaj sanitet je samo deo onoga što država poslednjih nekoliko godina ulaže u zdravstvo u Šapcu i što je u 

planu za naredni period. 

Još jedna dobra vest za oko 160.000 građana koji gravitiraju ka šabačkoj bolnici jeste da će bolnica dobiti 

magnetnu rezonancu. To je prva magnetna rezonanca u ovom okrugu, tako da građani više neće morati 

da idu u Valjevo ili u Beograd, već će moći da se pregledaju u svom gradu i što je takođe važno, neće 

morati da čekaju pregled. 

Sledeće godine angio sala 



 
 

Planirano je, takođe, da bolnica sledeće godine dobije angio sala, prvu u Mačvanskom okrugu, čime će 

uz magnetnu rezonancu, biti zaokružen dijagnostički centar. 

Kao što je najavio predsednik Srbije Aleksandar Vučić, zdravstvene ustanove u svim delovima Srbije 

dobiće novu savremenu dijagnostičku opremu – magnetne rezonance, mamografe, skenere, ultrazvučne 

i rendgen aparate. Zahvaljujući tom ulaganju, građani će u svim delovima Srbije imati ujednačen kvalitet 

zdravstvene zaštite, jer svi građani zaslužuju kvalitetno lečenje, a ne samo oni koji žive u gradovima, ili 

samo oni koji žive u Beogradu. 

Bez obzira na sva druga ulaganja, nove fabrike i nove puteve, zdravlje ljudi je najvažnije, jer nema ni 

ekonomskog ni bilo kog drugog napretka bez zdrave nacije i zdravih građana. Osim ujednačenog 

kvaliteta zdravstvene zaštite, ovi aparati omogućiće nam da ukinemo liste čekanja, kao i da se više 

posvetimo preventivnim pregledima koji imaju veliki značaj ne samo za pojedinca, nego i za ceo 

zdravstveni sistem i za društvo. 

Jedna od olakšica za pacijente jeste i pejsmejker ambulanta, koja radi od 2020. godine, što pacijentima 

koji imaju ugrađen pejsmejker pruža mogućnost da kontrolne preglede obave u Šapcu, a sama ugradnja 

pejsmejkera u bolnici u Šapcu radi se od 2022. i do sada je ugrađeno 30 pejsmejkera i zamenjeno 8. 

 

Novi korona presek: Pao broj zaraženih 

U poslednjih nedelju dana zabeležena su 3.862 nova slučaja koronavirusa, saopštilo je Ministarstvo 

zdravlja. 

Navodi se da su u proteklih nedelju dana testirane 18.483 osobe. 

To je pad u odnosu na prošlu nedelju, kada je registrovano 4.378 slučajeva koronavirusa, objavljeno je 

na sajtu covid19.rs. 



 
 

 

 

Preventivni pregledi i ovog vikenda u 170 zdravstvenih ustanova 

BEOGRAD - Republički fond za zdravstveno osiguranje (RFZO) saopštio je da će i ovog vikenda u 170 

zdravstvenih ustanova širom Srbije građani moći da urade preventivni pregled. video icon 

U subotu i nedelju, 4. i 5. novembra, građani će moći da urade kardiološki pregled, odnosno EKG, 

merenje krvnog pritiska i određivanje nivoa glukoze, triglicerida i holesterola u krvi. 

Zakazivanje nije potrebno, već je dovoljno samo da građani odu do zdravstvene ustanove od 8 do 16 

sati, navode iz RFZO. 

Kako dodaju, bolesti srca i krvnih sudova vodeći su uzrok obolevanja i umiranja u Srbiji i u svetu. U većini 

slučajeva kardiološke bolesti izazvane su faktorima rizika koji se mogu kontrolisati ili lečiti – visok krvni 

pritisak, gojaznost, pušenje, nedovoljna fizička aktivnost. 

Iz RFZO poručuju da država ovim pregledima želi da ukaže na značaj prevencije i da preventivne preglede 

učini pristupačnijim građanima. 

Tokom oktobra rađeni su ultrazvuk dojke, PSA test i pregledi štitaste žlezde, podsećaju iz RFZO. 

 

 



 
 

 

 

Grujičić: Ministarstvo je učinilo sve da napravi odnos sa udruženjima pacijenata 

BEOGRAD - Tribina Udruženja "Alarm" pod nazivom "Dijabetes u Srbiji danas" organizovana je danas u 

Beogradu, a ministarka zdravlja Danica Grujičić je tim povodom izjavila da je Ministarstvo učinilo sve da 

sa udruženjima pacijenata napravi interaktivan odnos, jer ona znaju gde su šupljine u sistemu. 

"Taj vaš zahtev uvek treba prvo da bude prema institucijama sistema, treba da bude vrlo glasan i 

protestujući ukoliko institucije sistema ne reaguju, ja sam uvek za to", rekla je Grujičić. 

Ministarka je dodala da Ministarstvo zdravlja i udruženja roditelja pacijenata treba da rade zajedno. 

"Ja vas ne doživljavam kao neprijatelje, ja od vas očekujem konstruktivnu kritiku kako ćemo nešto da 

ostvarimo", ukazala je Grujičić. 

Ministar turizma i omladine Husein Memić, koji je roditelj deteta obolelog od dijabetesa i jedan od 

osnivača udruženja "Alarm" izjavio je za Tanjug da je danas mnogo bolja situacija u Srbiji po pitanju 

tretmana dece sa dijabetesom, nego što je bila pre par godina kada je Srbija zaostajala za zemljama iz 

regiona. 

"Mi smo do pre nekih godinu, dve kasnili za okruženjem, imali smo samo jednu pumpu i senzor za 

dijabetes. Danas je izašla vest da ćemo imati još jednog proizvođača senzora koji je najbolji u svetu. Sada 

imamo tri pumpe i tri senzora", naveo je Memić. 

Dodao je da postoji i Protokol za obrazovanje za osnovne i srednje škole o ponašanju nastavnog kadra 

prema učenicima koji su oboleli od dijabetesa, koji bi tek trebalo da zaživi. 



 
 

"Da profesori i nastavnici znaju šta znači protokol, da uvedemo što pre protokol u vrtićima. Bitno je da 

nemamo te informacije kao što su se skoro žalili roditelji u udruženju da ne mogu dete da prime u vrtić 

jer nema niko da mu da insulin", rekao je Memić. 

Predstavnik Udruženja "Alarm" Aleksandar Ružičić objasnio je da je to udruženje od svog osnivanja u 

martu mesecu ove godine doprinelo tome da se donese niz pozitivnih promena za sve usluge kada je reč 

o dijabetesu, pogotovo za decu i mlade. 

"Osnovni moto kada smo osnivali udruženje bio je ko će ako neće roditelji. Moram napomenuti da su 

nam sva vrata bila otvorena i od Ministarstva zdravlja, RFZO-a, kao i od Ministarstva prosvete", rekao je 

Ružičić. 

Prema njegovim rečima, Udruženje "Alarm" je za svoj cilj postavilo to da deca obolela od dijabetesa žive 

što kvalitetnije. 

"Dijabetes je takvo oboljenje, donosi niz komplikacija, deci donosi niz nekih obstrukcija za normalan 

život i mi kao roditelji se borimo da oni dobiju što bolje uslove, da što lakše žive sa svojim oboljenjem", 

naveo je Ružičić. 

Urednik portala "NaInzulinu.com" Davor Skeledžija je rekao da je Hrvatska uspela da obezbedi da svaka 

osoba koja ima dijabetes tip 1, bez obzira na godine, ima pravo na bezbolno i kontinuirano merenje 

glukoze. 

"Ono što mislim da je u ovom trenutku najvažnije za Srbiju je da ta deca koja imaju senzore nakon 

osamnaeste godine ne ostanu bez tih prava. Dakle, dijabetes ne prestaje sa 18 godina, mi odrasli smo 

isto dijabetičari", naveo je Skeledžija. 

Dodao je da je sa Grujičić podržala njegov predlog da odrasli ostvare prava na senzore. 

Prema njegovim rečima, ono što je u Srbiji dobro jeste da postoje tri insulinske pumpe. 

"Pacijenti, zahvaljujući najnovim promenama, imaju potpuno jednaka prava na sve tri pumpe. Oni uz 

podršku svog dijabetologa mogu odabrati pumpu koju smatraju da je potrebna. Jedna od tih tri pumpi u 

Hrvatskoj se doplaćuje 70 evra, u Srbiji je ona besplata", ukazao je Skeledžija. 

 

 

 

 



 
 

 

 

Predstavnici pacijenata bolnice u Paunovoj održali protest ispred Ministarstva zdravlja 

Predstavnici pacijenata iz Dnevne bolnice za bolesti zavisnosti „Prim. dr Branko Gačić” okupili su se na 

protestu ispred Ministarstva zdravlja u Nemanjinoj ulici, i ponovo ukazali na sve ono što ih je zadesilo od 

jula kada je zatvorena zdravstvena ustanova u Paunovoj ulici zbog, kako je obrazloženo, oštećenja na 

ovom objektu, koji kao takav nije bezbedan za boravak. 

Ovo je bio 12. protest Inicijative pacijenata iz Paunove. 

Oni ističu da su dostojanstveni i istrajni u svojoj borbi za zdrav život i pravo na izabrano lečenje. 

Novi neformalni datum preseljenja njihove bolnice u prostorije Zdravstvene stanice Doma zdravlja 

„Vračar” u Ulici kneginje Zorke je 1. decembar, iako je prvobitno to bilo planirano 1. septembra. Pacijenti 

su na čekanju i nadaju se da će obećani rok biti ispunjen. 

 


